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UUDISED

Linn võitis kohtu-
vaidluse jäätme-
firmaga. Lk 3

Sinilinnus tehti tutvust 
veedaliku kultuuriga. 
Lk 2

Leopold 
Hansen 130. 
Lk 7

Esmaspäeval paki-
ti Elva raekoja saalis 
kilesse Mart Sanderi 
glamuursetes raami-
des portreed kuul-
sustest ning nende 
asemele riputati üles 
Edgar Valteri maalä-
hedased, tagasihoid-
likes puitraamides 
muinasjutulised õli-
maalid.

Sirje Veldi

Kolm aastat tagasi ma-
nalateele läinud populaar-
se lastekirjaniku ja kunst-
niku Edgar Valteri ligi ne-
likümmend 2004.-2006. 
aastatel valminud õlimaa-
li, mis olid üleval Võrumaa 
keskraamatukogu lasteosa-
konnas ning polnud esial-
gu mõeldud rändama möö-
da Eestimaad, on alusta-
mas iseseisvat elu. Esmas-
päeval leidsid need mõ-
neks ajaks koha Elva raeko-
ja saalis, kuid juba on näi-
tuse vastu huvi tuntud ka 
Rakveres.

Edgar Valterit mainides 
tulevad meile kõigile silme 

ette eelkõige Niidu, Raua, 
Rannapi ja Perviku raa-
matutest tuntud tegelased 
nagu Nublu, Krõll, Sipsik, 
naksitrallid, Agu Sihvka, 
Arabella või Kunksmoor. 
Tänaste vanaemade vaiel-
damatud lemmikraama-
tud, kuhu Valter on joonis-
tanud, on “Kadri”, “Meis-
terdetektiiv Blomkvistist”, 
“Aatomik”, “Suur maalri-
töö” või lood Kukeleegua 
linnast. Siinkohal pole loe-
telu sugugi lõplik, sest Val-
ter suutis oma 76 eluaas-
ta jooksul illustreerida 250 
raamatut, neist ligi 170 las-
tele.

Pokuraamat, millele Ed-
gar Valter joonistas nii pil-
did kui teksti, sündinud 
aga fantaasialennust siis, 
kui Valter kolis Tallinnast 
Võrumaa soode ja metsa-
de keskele Pöörismäe tallu, 
millest sai peremehe silmis 
unistus Pokumaast, mille 
valmimist kahjuks Valter 
ise enam ei näinud. Väi-
detavalt sündisid lood ja 
pildid ning Pokumaa idee 
ühepäevase retke võimsate 
muljete ajel.

Pöörismäel elas Valter 
tõelist erakuelu, kuid siin 
avastas ta endas ka kirjani-
ku, raamatuid kogunes tosi-
na jagu. Kõige kuulsamaks 
said lood Pokudest, millest 
sai unistus Pokumaast, mis 
tänasel päeval ka reaalselt 
olemas, kuigi Valteril endal 
nägemata jäi.

Eesti-läti segaperekon-
nast pärit Edgar Valteri pu-
hul on mainitud, et oma 
kunstnikuande on ta päri-
nud oma onult, Läti Vaba-
riigi vapi kujundanud lä-
ti kuulsalt graafikult Vilis 
Kruminšilt. Ise on Val-
ter maininud ühes interv-
juus, et joonistama hakkas 
ta niipea kui suutis pliiat-
sit käes hoida ja et teda oli 
innustanud ema, kellele 
väikese Valteri pildid väga 
meeldisid.

Olgu kuidas on, igatahes 
on Valteri kunstnikuannet 
peetud haruldaselt omapä-
raseks.

Tema maalides on täht-
sal kohal inimene, kes 
elab tasakaalukalt ja loo-
duslähedaselt. Tema loo-
ming pakub avastamist ja 

äratundmist, olles ühte-
aegu nii lapsemeelne kui 
elutark. Ometi ei lõpeta-
nud Valter ühtegi kõrge-
mat kunstikooli ja jäi kõr-
vale ka ametlikust kunsti-
elust. Ent rahvas armastas 
tema pehmet huumorit ja 
erilist kunstnikukäekirja. 
Tänu Pokumaale ei jää Val-
ter ilmselt võõraks ega jäta 
külmaks ka praegust noort 
põlvkonda. Ema ja isa, va-
naema ja vanaisa võtavad 
Võrumaale sattudes ilmselt 
üha sagedamini tee ette ka 
Pokumaale.

Huvi Edgar Valteri vas-
tu eriti käesoleval aastal 
on mõistetav, sest tänavu 
21. septembril oleks hul-
galiselt lasteraamatuid il-
lustreerinud kunstnik saa-
nud 80 aastaseks. Sel pu-
hul on toimunud mitmeid 
Edgar Valteri elule ja loo-
mingule pühendatud sünd-
musi, muu hulgas on ilmu-
nud elulooraamatu “Karid 
ja kõrgused” esimene köi-
de, mille on koostanud te-
ma kasutütar Külli Leppik, 
kes hoiab Urvaste vallas 
elu sees ka Pokumaal.

Et näituse ülespanijate 
sõnul esmaspäevasele Ed-
gar Valteri õlimaalide näi-
tuse avamisele ei olnud 
Külli Leppikut tulemas, siis 
võtsime temaga telefonit-
si kontakti mõned tunnid 
enne avamist. Ajasime pi-
sut juttu Edgar Valterist, 
Pokumaast ja Valteri pilti-
dest. Jutuajamise lõpus pa-
lus Leppik kuidagi arglikult 
luba ka ise midagi küsida. 
Selgub, et Külli Leppik küll 
teadis, et Valteri näitus Võ-
rust Elvasse viiakse, kuid 
millal see täpselt avatakse, 
kuulis ta alles meilt. “Mul-
le ei ole keegi öelnud, et 
see täna avatakse,” möö-
nis Leppik. “Küll aga või-
te meile tulla külla. Det-
sember on Pokumaal soo-
jade soovide aeg ja 24. det-
sember on soojade soovide 
päev.”

Elvas saab Edgar Valteri 
pilte vaadates rännata lap-
sepõlve, Võrumaa loodu-
sest inspireeritud muinas-
jutupiltide maailma kuni 
11. detsembrini.

Raekoja saalis jätkub 
Pöörismäe eraku muinasjutt

Ruperti äri
avab uksed

Looduslikke eluvii-
se ja ökoeluviiside har-
rastajaid ja lemmikloo-
mapidajaid ootab järg-
misel nädalal Elvas hea 
uudis – kolmapäeval 
avab Kesk tänaval uk-
sed esimene loodus- ja 
ökotoodetega kauplev 
pood Ruperti Äri.

2006. aastast Ote-
pääl ja Tartus kaubel-
nud osaühing VIjaPI 
on jätnud riietemüügi 
ja plaanib keskenduda 
öko- ja loodustoodete-
le. Ruperti äri omanik 
ja juhataja Pille Visna-
puu loodab Elvas müüa 
kõike, toiduainetest ku-
ni puhastusvahendite-
ni, mis tuleb puhtast 
loodusest või on saanud 
ÖKO-märgi. Lisaks kau-
beldakse ka lemmikloo-
matarvetega, mida Vis-
napuu arvates on Elvas 
vähe ja mis võiksid öko-
toodetega kauplemist 
toetada. Ruperti ärist 
saab osta kuulsaid Saa-
remaa seepe ja eeter-
likke õlisid, Põlvamaa 
teesid, Kõlleste kommi-
meistrite põnevaid šo-
kolaade, maitseaineid, 
natuke maiustusi, ket-
šupeid, suppe, jahusid 
ja palju muud. Suurem 
sortiment, kui apteeki-
des, saab Ruperti äris 
olema Veleda tooteid, 
müüki tulevad loodus-
puhtad hügieenitooted 
naistele, millele lisan-
dub tulevikus ehk veel-
gi tööstuskaupu.

“Tahaks võimalikult 
palju panna rõhku Ees-
timaal toodetud kauba-
le, kuid esialgu tuleb ka 
mujalt,” ütleb Visnapuu. 
“Eks aja jooksul kujuneb 
välja, mida siinne rah-
vas rohkem eelistab.”

Visnapuu loodab, et 
Elva inimesed oskavad 
lugu pidada oma tervi-
sest ja ei pea öko- ja loo-
duslike toodete hindu 
ülemäära kõrgeks ning 
kaup letile kauaks ei jää.

Ruumi pole uues 
poes sugugi palju, esial-
gu vaid 20 ruutmeetrit, 
kuid Visnapuu sõnul sel-
lest esialgu piisab, et ta-
sapisi sisse elada, uuri-
da ostjate soove ja eelis-
tusi.

Ruperti nimi on poel 
muide omaniku koe-
ra nime järgi – ehk siis 
samuti täiesti öko. Pole 
võimatu, et avamispäe-
va üllatusena tervitab-
ki uksel esimesi ostjaid 
inglise buldogi Ruperti 
sõbralik “auh!” EPP

Pildid on paigas, HKK Sinilind kultuuritöötaja Lea Kurvits kiikab piltide taha, millised allkirjad piltide alla tulevad. Foto: Sirje Veldi
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Elvalased veet-
sid veedalikku kul-
tuuri tutvustavate 
krišnaiitide seltsis 
muljeterohke püha-
päevase pärastlõuna.

Mare Nõmmik

Ruumi ilmestav atribuu-
tika ja sellele taustaks olev 
india muusika andsid ai-
mu, et kultuurikeskuse saa-
li ukselävelt algab teine, 
meie omast erinev maailm. 
Seda tunnet võimendasid 
veelgi publiku ette astunud 
eksootilise väilimusega he-
ledates hõlstides, kiilaks 
pöetud peade ning kuklas-
se jäetud juuksetuttidega 
krišnaiidid.

Lauljana tuntust kogu-
nud krišnaiit Arne Lau-
ri sõnul on veedaliku kul-
tuur seotud rohkem veda-
des lahtiseletatud loodus-
seadustega kui Indiaga. Ve-
dade õpetustes sisalduvad 
teaduslikud teadmised, 
näiteks ajurveda on iid-
ne meditsiinisüsteem ehk 
teadmised sellest, kuidas 
elada, et olla terve ja õnne-
lik kogu elu jooksul.

Kui ühelt poolt iseloo-
mustab krišnaiite asjade-
le lähenemine loodustea-
duslikust aspektist, tuleb 
neil samal ajal läbi käia ka 
teine, vaimselt paremaks 
muutumise tee, sest inime-

se elus moodustab kõige 
tähtsama osa selle vaimne 
pool. Vedad annavad tead-
mise, mis on materiaalne 
ja mis vaimne ning õpeta-
vad, et inimene on igavene 
hing, tal on küll materiaal-
ne keha, kuid selles viibib 
ta ainult ajutiselt.

Kuna Krishna on kõr-
geim jumal, aitab usk te-
masse inimesel vaimselt 
kõige kõrgemale tasemele 
jõuda. Koos jumal Krishna 
teenimisega järgitakse ka 
bhakti-joogat ehk armastu-
se joogat.

Selleks, et vaimses elus 
edasi jõuda, tuleb loobuda 
hasartmängudest, ebasea-
duslikust seksist, tubakast, 
narkootikumidest ja alko-
holist. Kõik need naudin-
gud seovad ja hoiavad ini-
mest materiaalse maailma 
küljes liialt kinni.

Lauri tunnistas, et vaim-
selt kõrgeid hingi on reaal-
selt vähe, sest veedaliku 
kultuuri latt on kõrge. Kü-

simus on selles, kuidas ol-
la iga päev puhas, siiras ja 
vaimne.

Naised on krišnaiitide 
arvates intelligentsuselt 
madalamal tasemel, ne-
mad peavad teenima abi-
kaasat, neid tuleb valvata 
ja kaitsta, nagu lapsi.

“Selleks, et meest köi-
ta, on naisel kaks relva 
– alandlikkus ja voorus,” 
rääkis Lauri.

Hare Krishna, Hare 
Rama

Krišnaiidid laulavad 
iga päev mantraid jumal 
Krishnale. Hare Krishna on 
vaimu puhastav mantra. 
Kui inimene kordab päe-
vas jumala püha nime, pa-
neb see tema vaimse ener-
gia tööle, et avalduks tema 
head omadused ja armas-
tus, et inimene saaks õnne-
likuks ja tema elu muutuks 
täiuslikuks.

Ka publik sai mant-
ra laulmist kogeda, aga 

krišnaiitidel tuleb jumala 
pühadest nimedest koos-
nevat mantrasalmi Hare 
Krishna, Hare Rama lee-
lotada päevas 1728 korda. 
See sõnapaar tähendab tõl-
kes “kõiki köitev” ja “kõiki 
rõõmustav” ning seda võib 
laulda alati ja igal pool.

Koos Arne Lauriga õpi-
ti selgeks ka mõned lihtsa-
mad joogaharjutused, kui-
das tunnetada oma füüsi-
list keha läbi õige seismise 
ja hingamise.

Järgides vedade põhi-
mõtteid, tohib süüa vaid 
taimetoitu. Toiduvalik on 
väga oluline, sest koos toi-
duga kehasse sattuvad ai-
ned mõjutavad inimese 
vaimset tervist ning seetõt-
tu tuleb loobuda lihast, ka-
last ja munast.

Iidsete vedade ja bhakti 
jooga järgi elav pühendunu 
Klara Väiko pakkus üritu-
sel osalejatele enda valmis-
tatud maitsvat india pü-
hitsetud taimetoitu. Väiko 
kinnitas, et tegemist on eri-
lise, armastusega valmista-
tud toiduga, mis aitab kaa-
sa inimese vaimsele puhas-
tumisele.

Huvilistel oli võimalik 
osta krišnaiite tutvusta-
vat kirjandust ja CD-plaate 
ning palvehelmeid.

Üritust toetas HKK Sini-
lind.

Krišnaiidid promosid 
vedade kultuuri

23. detsembrist suleb 
R Kiosk Eesti AS raudtee-
jaamas Elva ainukese le-
hekioski. Töötuks jäävad 
kaks keskeas naist, kes 
küll firmale midagi et-
te ei heida, sest koonda-
misprotseduur on olnud 
igati korrektne, kuid jõu-
luks töötuks jäämine pa-
neb naised siiski muret-
sema. Salamisi loodavad 
nad, et ehk tuleb Elvasse 
peagi Maxima, kus oleks 
lootust tööd leida.

R Kiosk Eesti ASi te-
gevdirektor Jüri Võssokov 
ütles ajalehele, et kiosk 
töötas Elvas kahjumi-
ga ja seetõttu suletakse-
gi. Võssokovi sõnul on 
see firma seisukohalt pi-
dev ja loomulik protsess, 
mida ei tasuks nii traagi-
liselt võtta. Ta andis loo-
tust, et kui neile pakutak-
se Elvas soodsamat kaup-
lemiskohta, kus on ka pii-
savalt kliente, siis on R-
kiosk valmis Elvasse eda-
si jääma.

Küsimusele, kui palju 
kioskeid on R Kiosk Ees-
ti AS tänavu sulgenud, ei 
soostunud Võssokov vas-
tama.

Esimene R-kiosk avati 
Tallinnas Vabaduse välja-
kul 1994. aastal.

R Kiosk Eesti AS kuu-
lub kaubanduskontserni 

Sanoma Trade (Rauta-
kirja), mis omakorda on 
üks Soome meediakont-
serni Sanoma tütarette-
võtetest. Sanoma Trade 
tütarettevõtted tegele-
vad lisaks kioskikauban-
dusele ka raamatukau-
banduse, ajakirjandu-
se hulgimüügi, toitlustu-
se, meelelahutuse ja in-
ternet ikaubandusega. 
Eestis kuulub Sanoma 
Tradele tütarettevõtetena 
ka Apollo raamatukaup-
luste kett, ajakirjanduse 
hulgimüüja Lehepunkt, 
filmilevitaja Coca Cola 
Plaza, kinod Kosmos, Ek-
raan ja Astri operaator 
Forum Cinemas AS ning 
Videoplaneti kaubamär-
gi all videoleviga tegelev 
Forum Cinemas Home 
Entertainment AS.

Sanoma Trade kios-
kikaubandusega tegelev 
haru on esindatud R-kios-
ki ja Veikkausrasti kauba-
märgiga Soomes, Preses 
Apvieniba ja Narvesen 
kaubamärgiga Lätis ning 
Lietuvos Spauda Leedus. 
R-kioski kaubamärk on 
neil ka Rumeenias ja Ve-
nemaal.

Eestis, Soomes, Lä-
tis, Leedus, Rumeenias 
ja Venemaal on kioskeid 
kokku 1712 ja töötajaid 
4556. EPP

Elvast kaob R-kiosk

KRIŠNAIIDID

 pühendunud jumal Krishna teenimisele ning nende 
vaimsusele orienteeritud elustiili alged ulatuvad India 
iidsetelt tarkadelt pärit vedade kultuuri.

VEDAD
 hinduismi vanimad pühakirjad, veedaliku kultuur on 

umbes 5000 aastat vana.

Arne Lauril õnnestus äratada pedagoogide Eevi Kooskora ja Aino Tamme huvi india iidsete tarkuste vastu. Foto: 
Mare Nõmmik

Tartu maakonna ava-
tud noortekeskuste pro-
jektikonkursi komisjon 
otsustas eraldada toetust 
kümnele projektile. Teis-
te hulgas sai 19 650 kroo-
ni toetust ka Elva noorte-

keskuse projekt “Roheli-
ne maailm”.

Noorteprojektide va-
hel jagati ära 324 810 
krooni, küsitud oli üle 
poole miljoni. 

EPP

Noortekeskused said raha

Tartumaa Veteri-
naarkeskus annab 
teada

Alates 18.11.2009 
teostab veterinaarjärele-
valvet Elva linna piires 
volitatud veterinaararst 
Aivar Lastik, kontaktte-
lefon 513 6245, e-mail: 
aivarlastik@hot.ee

On lõppenud Sihmar 

Randveri volitused vete-
rinaarjärelevalve toimin-
gute teostamiseks Elva 
linna piires.

R Kiosk Eesti AS 
lõpetab tegevuse El-
va linnas. R-kiosk Elva 
raudteejaamas suletak-
se alates 23. detsembrist 
2009. Elva LV

TEATED

TORUTÖÖD
30. november – 
6. detsember

Water Ser paigaldab 
torusid Vahe tänavas.
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Elvas
25.11 kl 11.35 magas 

purjus Sergei (1960) Pee-
du raudteejaama juures 
avalikus kohas.

Rannu vallas
19.11 kl 18.45 juhtis 

Roland (1953) sõidukit, 
mis ei olnud nõuetekoha-
selt läbinud tehnoülevaa-
tust. Kl 19.05 liikus Kai-
do (1984) ja kl 19.15 Tai-
vo (1959) pimeda ajal val-
gustamata teel ilma hel-
kurita.

Kl 19.35 ajal juhtis 
Aavo (1961) sõidukit, mil-
lel puudus kohustuslik 
liikluskindlustuse poliis.

21.11 kl 21.45 ajal tea-
tati lärmakast peost ale-
vikus. Mikk (1991) oli or-
ganiseerinud oma korte-
ris peo, mille lärm kostus 
trepikotta ja naaberkorte-
ritesse. Noormees rikkus 
majaelanike kodurahu ja 
avalikku korda.

Nõo vallas
19.11 kl 18 liikus Priit 

(1973) pimeda ajal val-
gustamata teel kasutama-
ta helkurit.

22.11 õhtul käisid 
päästjad alevikus sütti-
nud plastmassist prügi-
kaste kustutamas.

MIS JUHTUS

Elva linn võitis ligi 
poolteist aastat kest-
nud kohtuvaidluse, 
mille finaal Riigikoh-
tus andis linnale po-
sitiivse tulemuse ja 
võimaldab 1. jaanua-
rist käivitada korral-
datud jäätmeveo ka 
Elvas.

Sirje Veldi

Riigikohtu halduskollee-
giumi 18. novembril tehtud 
kohtuotsus näitas kätte mõ-
ned Jäätmeseaduse lüngad, 
mida jäätmefirmade osa-
vad advokaadid kasutasid, 
vaidlustamaks riigihangete 
puhul omavalitsuste tehtud 
valikuid.

Elva linnavalitsus tun-
nistas 2008. aastal korral-
datud jäätmeveo konkursil 
edukaimaks AS Cleanaway 
(praegune AS Veolia Kesk-
konnateenused, edaspidi 
AS Veolia) pakkumise, mil-
lega anti AS-le Veolia ainu-
õigus korraldada kolm aas-
tat jäätmevedu Elva linna 
territooriumil. Korralda-
tud jäätmevedu oleks Elva 
linnas hakanud toimima 1. 
septembrist 2008.

Ragn-Sells AS juhtis lin-
navalitsuse tähelepanu 
Veolia ASi pakkumises ol-
nud puudustele ja palus 
konkursi tulemused tühis-
tada. Ragn-Sellsi arvates ei 
kata Veolia esitatud kontei-
nerite kogumistasud jäät-
mete käitlemiskulusid. Ku-
na linnavalitsus jättis ot-
suse jõusse, pöördus Ragn-
Sells kaebusega halduskoh-
tusse, mis oma oktoobri-
kuises otsuses jättis kae-
buse rahuldamata ja leidis, 
et linnavalitsuse protokoll 
vastab nõuetele.

Ragn-Sells AS esitas 
apellatsioonkaebuse, väi-
tes, et olukorras, kus erine-
vate konteinerite kogumis-
tasusid vaadeldakse ühi-
se paketina, maksavad väi-
keste konteinerite valdajad 
põhjendamatult kinni suu-
remate konteinerite kulud. 

Hindade ristsubsideerimi-
ne ei vasta õiglase hinna 
tasumise ja “saastaja mak-
sab” põhimõttele.

Tartu Ringkonnakohus 
tühistas tänavu 9. märtsil 
halduskohtu otsuse ja andis 
õiguse Ragn-Sellsile ning 
tühistas Elva linnavalitsu-
se korralduse. Ringkonna-
kohus leidis, et konkursi-
komisjoni protokollis ei ole 
kindlaks tehtud asja lõpli-
kul lahendamisel tähtsust 
omavad asjaolud ja määra-
tud vaidlustatud korralduse 
sisu. Kohus leidis, et linna-
valitsus oleks pidanud pro-
tokollis hindama väljatoo-
dud rikkumiste mõju kon-
kursile, sest vastasel juhul 
võivad jääda tähelepanuta 
konkursi lõpptulemusi olu-
liselt ja kahjulikult mõjuta-
vad asjaolud. Ringkonna-
kohus leidis, et Jäätmesea-
dus keelab ristsubsideeri-
mise, Riigikohus aga leiab, 
et see pole keelatud, kuna 
on suunatud korraldatud 
jäätmeveo korraldajale.

“Kui pakkuja otsustab 
esitada hinna, mis ei kata 
kõiki kulusid, siis on see te-
ma äririsk,” ütles ajalehele 

ka linnavalitsuse jurist Sal-
le Ritso. “Ükski äriühing ei 
paku teenust, mis oleks tal-
le kahjumlik.”

“Kohtuotsusest nähtub, 
et ei Jäätmeseadus ega eri- 
või ainuõiguse andmiseks 
avaliku konkursi korralda-
mise kord ei reguleeri, kui-
das tuleks avaliku konkursi 
korraldajal tegutseda, kui 
üks pakkuja pärast pakku-
miste avamist pöördub ava-
liku konkursi korraldaja 
poole teabega, milles juhi-
takse tähelepanu teise pak-
kuja pakkumistes sisaldu-
vatele puudustele,” märgib 
linnavalitsust kohtus kaits-
nud vandeadvokaat Karl 
Haavasalu. “Riigikohus on 
seisukohal, et hea halduse 
põhimõttest lähtudes peaks 
konkurssi korraldav isik ka 
eelmises lauses nimetatud 
pöördumisele vastama.”

Riigikohtu lahendi ot-
seseks ja oluliseks tulemu-
seks peab Haavasalu seda, 
et “Jäätmeseaduse § 66 lg 
5 kohaselt peab teenustasu 
olema piisav, et katta kõi-
ki tekkivaid kulusid,” ütles 
Haavasalu. “Samas ei regu-
leeri see punkt eri- või ai-

nuõiguse andmiseks kor-
raldataval konkursil osale-
jate pakkumistes sisaldu-
vaid teenustasusid ega kee-
la ristsubsideerimist.”

Kuna Riigikohtu otsus 
on lõplik, siis jääb linna-
valitsuse korraldus jõusse 
ning Elva linnas saab ka-
heks aastaks jäätmeveo ai-
nuõiguse Veolia AS.

“Suusõnaliselt on firma 
lubanud, et jõusse jäävad 
kõik poolteist aastat tagasi 
kokkulepitud tingimused ja 
hinnad,” ütles Ritso. “Loo-
dame AS-ga Veolia lepingu 
allkirjastada juba järgmisel 
nädalal.”

Kõik linnavalitsuse and-
mebaasis olevad majapida-
mised on kohustatud kor-
raldatud jäätmeveoga lii-
tuma, endised lepingud se-
niste jäätmevedajatega lõ-
petatakse ja uued lepin-
gud uutel tingimustel sõl-
mib Veolia AS. Korraldatud 
jäätmevedu peaks hakka-
ma Elva linnas toimima hil-
jemalt 1. jaanuarist 2010. 
Vastavad otsused ja määru-
sed on ka Elva linna kodu-
lehel www.elva.ee.

Elva linn seljatas 
Riigikohtus Ragn-Sellsi

OÜ-le Glasmir El-
vas Pikk tänav 4 kuulu-
va kaupluse Hinnapomm 
uksele üleöö ilmunud 
kollane silt annab lakoo-
niliselt teada, et kauplus 
on ajutiselt suletud. Üle 
tee kaupluse müüjad rää-
givad, et Hinnapommis 
olevat olnud suur inven-
tuur ja kaupluses olnud 
märgata tavapärasest 
suuremat sebimist.

Kõnele Glasmiri Tal-
linnas asuvasse kontoris-
se vastab meeshääl, kes 
end tutvustama ei soos-
tu, et Elva kaupluses on 
väikesed ümberkorral-
dused, kuid need tehak-
se töö käigus ja kaup-

lust selleks ajaks ei suleta 
ning lõpetab kõne.

Kolmapäeva lõuna 
paiku on kauplus endiselt 
suletud. Siltki uksel on 
sama, ei midagi uut taas-
avamise kohta. Telefoni-
kõnele kaupluse numbril 
vastab lahke naishääl, et, 
jah, mõningased ümber-
korraldused tulevad tões-
ti, kuid täpsemalt samuti 
rääkima ei soostu. Ütleb 
vaid, et muutuse läbi tei-
nud kaupluse uksed loo-
detakse avada laupäeval, 
28. novembril, kuid järg-
misel nädalal on kauplus 
kindlasti jälle avatud. 

EPP

ÜKS KÜSIMUS

Toomas Järveoja, 
Elva abilinnapea: El-
va linnavalitsus kinni-
tas 1. aprillist 2009 vee- 
ja kanalisatsiooniteenuse 
uued hinnad. Asutustele 
tõusis hind mõlema tee-
nuse eest koos 18 prot-
sendilise käibemaksuga 
kokku 6 krooni ja elani-
kele 7 krooni kuupmeet-
rilt. Paar protsenti lisas 
vee hinnale ka 1. juu-
list kehtima hakanud 20-
protsendiline käibemak-
sumäär. Hetkel maksa-
vad asutused ja ettevõt-
ted vee- ja kanalisatsioo-
niteenuse eest koos käi-
bemaksuga 45,76 krooni 
ja elanikud 32,55 krooni.

Vee-ettevõte võitis 

viimasest hinnatõusust 
vähe, sest lõviosa sel-
lest kogub linn investee-
ringuteks tagasi. Elani-
ke makstavast vee kuup-
meetri hinnast läheb Elva 
linnale investeeringuteks 
5,93 krooni ja asutuste 
makstavast kuupmeetri 
hinnast 5,08 krooni.

Sellisel moel on april-
list alates seitsme kuu-
ga linnakassasse laeku-
nud täiendavat investee-
rimisraha 188 000 kroo-
ni. See on üsna väike ra-
ha arvestades investee-
ringuid, mis linn on tei-
nud ja teeb vee- ja kanali-
satsioonitrasside ehitusse 
omaosalusena.

Veel sel aastal on El-
va linnal kohustus maks-
ta ASle Emajõe Veevärk 
toruprojekti omaosaluse-
na ligi 700 tuhat krooni. 
2010. aastal on see suu-
rusjärk aga juba 5 miljo-
ni krooni ringis.

Hinnapomm salatseb

Kui palju vee ühe kuupmeetri hinnast lä-
heb vee-ettevõttele, kui palju koguneb linna-
kassasse ja mis siis ikkagi linn selle rahaga 
peale hakkab?Elva linnavalitsuse juristil Salle Ritsol on põhjust rahuloluks, sest kõrgeim kohtula-

hend oli linnale positiivne ja lõpetas pikaajalise protsessi Ragn-Sellsiga, mis lükkas 
korraldatud jäätmeveo kehtestamise Elva linnas poolteist aastat edasi. Foto: arhiiv

Esialgu meie ajalehes 
suure moeglämmisõuna 
väljareklaamitud üritus 
“Taaskasutus noorte moes” 
ei andnud sõu mõõtu kui-
dagi välja. Napilt pool tun-
di kestnud moedemonstrat-
sioonil nägi laval vaid rin-
gijalutavaid kooliõpilasi, 
seljas riided Elva second-
hand kauplustest ja neid 
siis omavahel kombineeri-
nud või lisanditega püüd-
nud huvitavaks muuta.

Väidetavasti jaluta-
ti publiku eest läbi ka-
he kollektsiooni riietega, 
millest üht reklaamiti kui 
igalpoolkantavat moodi, 
teine pidi siis olema vähe-
ke pidulikum noortemood. 
Sel ajal kui neiud riideid 

vahetasid, ei rääkinud Elva 
linna noorsootöötaja Vero-
nika Laurson aga mitte sel-
lest, mis tuleb järgmises 
kollektsioonis, vaid luges 
üldharivat teksti taaska-
sutusmoest ja kutsus üles 
olema nutikam ja kasuta-
ma ära olemasolevat, mitte 
tormama ostma uut.

Üritus jäi nõrgaks igas 
mõttes. Hea ideega oli vä-
he vaeva nähtud ja tule-
mus oli kesine. Palju pääst-
nuks, kui iga riietuse puhul 
oleks pisutki kirjeldatud, 
millised esemed model-
li seljas on taaskasutusest, 
mil moel on seda muude-
tud või milliste lisanditega 
kombineeritud. Kuna see 
jäeti publiku enda arvata, 

siis jäid olulised detailid, 
mis võisid tegelikult ju vä-
ga vahvad olla, saalisistu-
jale lihtsalt märkamata.

Üritust ei toetanud ka 
muusika, mis võinuks noor-
te moeetenduse puhul olla 
tunduvalt rütmikam ja po-
leks lasknud modellidel lii-
ga aeglaselt laval liikuda. 
Kuid siis oleks sõu kestnud 
ilmselt poole tunni ase-
mel kümme minutit. Prae-
gusel juhul tundus model-
lide liikumine laval koha-
ti tülpinud, väsinud ja tu-
jutu, mida nad tegelikku-
ses kindlasti ei olnud, nä-
hes kui elevil ja vaimustu-
nud noored lava taga ja pä-
rast etendust toimetasid. 
Paraku võib saalist paista 

kogu asi teisiti ja nii see-
kord oligi.

Küsimusele, miks siis 
suuremast moeetendusest, 
kuhu pidid kaasatama ka 
Tartus tegutsev vabakutse-
liste näitlejate taaskasutus-
pood Berliin, asja ei saa-
nud, vastas HKK Sinilind 
direktor Leelo Suidt, et sel-
line soov neil tõesti oli.

“Flaieri peal on täpselt, 
et noorteüritus ja muud 
ei olegi,” ütles Suidt. “Mi-
na lootsin, et saame selle-
le noorte üritusele moeloo-
jad ja Berliini juurde, kuid 
ei saanud. Neil ei olnud 
võimalik tulla ja leppisi-
me kokku, et on moeüritus 
märtsis või aprillis eraldi.” 

Sirje Veldi

REPLIIK

Taaskasutusest noortemoes – nii ja naa
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Kirjutasin mõne aja 
eest Elva lehes, et 
ilmselt tulevad hal-
vad uudised pärast 
valimisi. Nii ka juh-
tus, aga nii on olnud 
ka eelmistel korda-
del.

Marika Tuus,  
Riigikogu sotsiaalkomisjoni 
liige

Mäletame, et reformi-
erakond sai Riigikogu va-
limistel oma hääled lu-
badusega makse langeta-
da. Ent kolme aasta jook-
sul on koalitsioon tegele-
nud üksnes maksude tõst-
mise ja kärpimisega. Esi-
mene eelnõu, mis riigi-
kogulaste lauale kohe pä-
rast valimisi tuli, oli sea-
dus aktsiiside tõstmiseks. 
Ei olnud siis ei meil ega ka 
maailmas majanduskriisi 
veel kaugelt nähagi. Akt-
siise tõsteti aga üsna olu-
liselt toasoojale, mootor-
kütusele, gaasile, elektri-
le, tubakale ja alkoholile, 
millest sai alguse kaupade 
ja teenuste hiiglaslik hin-
naralli. Elektriaktsiisi tõs-
teti kolm korda rohkem-
gi kui Euroopa Liidu aasta-
tesse ette ulatuv nõue. Pea-
minister lubas siis, et selle-
ga saame euro, ent takistu-
seks sai lakke karanud inf-
latsioonikriteerium.

Juba kolmas 
aktsiisitõus 
autokütusele

Läinud suvel, vahetult 
pärast juunikuiseid euro-
parlamendi valimisi, tõi 
valitsus kiirelt ja ootama-
tult Riigikokku käibemak-
su tõstmise eelnõu, mis 
võeti roheliste hääli kaasa-
tes vastu lausa ööpäevaga. 
Peaminister Andrus Ansip 
oli Kuku raadios lubanud, 
et käibemaksu ei tõsteta 
kuniks reformierakond on 
valitsuses. Lõppenud su-
vel tõsteti taas ka aktsiise, 
muu hulgas ka autokütuse-
le. Veel enne aga, kui ini-
mesed on jõudnud uutest 
maksutõusudest toibuda, 
tuli koalitsioon koos ro-
helistega pärast kohalikke 
valimisi välja uute jõuliste 

maksutõusudega nii auto-
kütusele kui elektrile. Põl-
lu- ja metsameeste tarvis 
eriotstarbelisele kütuse-
le tõusis aktsiis koguni 82 
sendi võrra, olgugi, et Eu-
roopa lubab eri kütust ma-
dalamate hindadega müüa, 
mida valdav osa riike ka 
teeb. Nii saigi järjekordne 
aktsiiside tõstmise otsus 
sel nädalal Isamaaliidu, 
oravate ja roheliste häälte-
ga vastu võetud.

Ent kõige suurem kärbe 
tabab tervishoidu ja eakaid. 
Kui järgmise aasta riigieel-
arve on üles ehitatud sot-
siaalmaksu laekumise vä-
henemisele järgmisel aas-
tal 3,2 protsendi võrra, siis 
haigekassal kästi eelarve 
teha 6,9 protsendipunktise 
langusega. Mis tähendab, 
et tervishoidu ootab ees 
kaks korda suurem kärbe, 
kui muid valdkondi. Lisaks 
peavad patsiendid ravi saa-
miseks veelgi enam kui va-
rem oma rahakoti avama.

 Hooldusravi hiigelsuur 
hinnatõus

Nimelt hakkab hool-
dusravi saav patsient tee-
nuse hinnast 15 protsen-
ti ise kinni maksma. See 
teeb kuus patsiendi kohta 
pisut üle 3000 krooni ehk 
101 krooni iga päeva eest 
oma taskust. Siiani oma-
osalus hooldusravi esimesel 
30 päeval puudus. 60 päeva 
eest võeti täna 250, edaspi-
di aga koguni 6000 krooni. 
Samal ajal tuleb tasuda ka 
koduste kommunaalkulu-
de eest. Aga just vanad ini-
mesed ju hooldusravi kõi-
ge enam vajavad. Nii et kui 
Ansip tõrjus meie juttu pen-
sionide maksustamist ra-
vikindlustusmaksuga, siis 
hooldusravi tasuliseks tege-
mine on sellele midagi väga 
lähedast. Ent ka ravi vaja-
val noorel töölkäival inime-
sel tekib maksmisega ras-
kusi, sest suvest vähendas 
valitsus haigushüvitisi, mi-
da nüüd saab alles haiges-
tumise neljandast päevast 
ja vaid 70 protsendi ulatu-
ses varasema 80 asemel.

Eesolevate kärbete tõttu 
väheneb üsna oluliselt ka 
haiglaravi kättesaadavus. 
Kõige enam – ligi 18 prot-
senti kärbitaksegi statsio-
naarse ravi raha nina, kur-
gu, kõrva ja silmahaigete-
le. Kae operatsioonide jär-
jekorrad pikenevad oluli-
selt. Kirurgias ja güneko-
loogias jääb pea 5000 ravi-
juhtu vähemaks. Perearsti 
visiiditasust räägitakse jär-
jest rohkem. Väga palju on 
kokku hoitud haiguste en-
netusraha, ka taastus- ja 
järelravi arvelt. Kui eriars-
tiabi on meil pikkade järje-
kordade tõttu halvasti kät-
tesaadav ka täna, siis on 
selge, et see langeb oluli-
selt ka arstide, õdede välis-
maale lahkumise uue lai-
nega, mis on juba alanud. 
Just pikkade järjekordade 
pärast langesime Euroopas 
tervishoiu tarbijaindeksi 
tabelis hiljuti 11-lt kohalt 
18-ndale.

111 gümnaasiumi 
likvideerimisele

Valitsus ütleb, et sot-
siaalmaks ei laeku, raha 

pole, mis teha! Kuid ter-
vishoius on kogutud hal-
badeks aegadeks palju re-
serve. Aga isegi sel juhul, 
kui me haigekassa seadu-
ses ette nähtud nn puutu-
matuid reserve – reservka-
pitali ja riskireservi, mil-
lised on ellu kutsutud ter-
vishoiu makromajandusli-
ke muutuste ja riskide vä-
hendamiseks, ei kasutaks, 
saaks halvad ajad mööda, 
võttes kasutusse haigekas-
sa eelmiste aegade jaota-
mata tulemi ehk kasumi. 
Just see 2,5 miljardit ongi 
ette nähtud jooksvate vaja-
duste tasandamiseks ja sel-
lest piisaks lausa mitmeks 
aastaks. Ent valitsus hoiab 
seda kiivalt tiiva all, et näi-
data, et Eestil on raha kül-
laga varuks. Ei mõju ka 
teadmine, et Eesti on ter-
vishoiu rahastamiselt Eu-
roopas viimasel kohal, sa-
mas kui poliitilise emapal-
ga lagi kerkib 35 316 kroo-
nini.

Lõppeva nädala mahu-
kaim teema Toompeal oli 
eesseisev koolireform. Väi-
kesed maakoolid on ju-
ba kadunud, nüüd on käes 
111 gümnaasiumi kaotami-
se aeg ja põhikooli lahuta-
mine gümnaasiumist. Kui 
maakonda jääb vaid üks 
gümnaasium, siis on selge, 
et keskharidus muutub pal-
judele kättesaamatuks. Kas 
meie eesmärk ongi siis too-
ta odavat ja hariduseta töö-
jõudu?

Haridusminister Tõ-
nis Lukas leiab, et Rõngu 
ja Rannu gümnaasiumide 
jaoks nagunii lapsi ei jät-
kuvat ja neid polegi vaja, 
sest Elva tõmbekeskusena 
neelavat need lapsed na-
gunii varem või hiljem en-
dale. Niigi on meie maaelu 
uskumatult räsitud. Pal-
judes kohtades pole am-
mu enam ei kultuurima-
ja, ei lasteaeda. Alles hil-
juti käis katk üle postima-
jadest ja endistest sidekon-
toritest. Kui nüüd ka güm-
naasiumid kaovad, siis on-
gi kõik.

Karm otsus tuleb teha 1. 
septembril 2012. aastaks. 
Seadus tehakse aga täna 
valmis.

Halvad uudised 
tulidki pärast valimisi

24.11 otsustati:
Anda välja kirja-

lik nõusolek ühisvee-
värgi ja -kanalisatsiooni 
liitumisrajatise väljaehi-
tamiseks Nõmme tn 11, 
Käärdi tee 7, Nõmme tn 
4, Tulbi tn 8.

Anda raieluba Par-
gi tn 34 kinnistul kasva-
va ühe kuusepuu raiumi-
seks.

Kinnitada Elva Güm-
naasiumi hoolekogu koos-
seis.

Määrata lapse sün-
nitoetus Kairi Kengile ja 

Erli Allikivile.
Sõlmida OÜ-ga VIjaPI 

mitteeluruumi üürileping 
ruumile asukohaga Kesk 
20; Tartu Maavalitsusega 
finantseerimisleping Elva 
linna alaealiste komisjoni 
rahastamiseks.

Anda Elva Linnava-
litsuse tänukiri laste-
aed Murumuna õpetaja-
le Maire Orlovskile ja las-
teaed Õnneseen õpetaja 
abile Marleis Kiisile.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG

Süvenev majandus-
langus on toonud 
kaasa koondami-
sed ja palgakärped, 
mille tagajärjel on 
kasvanud ebakind-
lus tänase päeva ja 
tuleviku ees.

Kalle Laanet, 
endine siseminister, 
Keskerakond

Kokkuhoiu vajalikkus 
on mõistetav, kuid riik ei 
saa lakata eksisteerimast. 
Mida siis teha, kust võiks 
leida Eesti riigiraha sise-
turvalisuse tagamiseks?

Ajal, mil valitsus ühen-
dab kokkuhoiu eesmär-
gil riigiasutusi, loob vä-
hemusvalitsus roheliste 
häälte ostmiseks uue asu-
tuse – energiaagentuu-
ri. Selleks eraldatakse es-
malt 86 miljoni krooni, 
samas ei suuda me säili-
tada olemasolevaid ja toi-
mivaid struktuurüksusi. 
Need vahendid on jäänud 
kasutamata ja agentuur 
loomata, kuid roheliste 
häälte garanteerimiseks 
plaanitakse antud miljo-
nid võtta kasutusele järg-
misel aastal. Siinkohal 
tekib ka küsimus, kas me 
ikka vajame pärast kodu-
de ja majade mahapõle-
mist soojapidavuse mõõt-
mist, mis on loodava asu-
tuse üks peamisi ülesan-
deid.

Siseminister on oma 
avalikes esinemistes kor-
duvalt “luuletanud”, et 
turvatunnet on täpselt 
nii palju, kui meil on ra-
ha. Kui 2009. aastal oli si-
seministeeriumi eelarve 
4,1 miljardit krooni, siis 
2010. aastal on see vaid 
3,8 miljardit. Ministri sõ-
nade kohaselt peaks järg-
mine aasta olema meil 8 
protsenti vähem turva-
lisust. Kuidas see väljen-
dub, ei tea. Eks turvatun-
ne olegi säärane subjek-
tiivne sisetunne, aga puu-
dujäägid selle vallas või-
vad konkreetsetel juhtu-
del avalduda materiaal-
se ja moraalse kahjuna. 
Siinkohal tuleb märkida, 
et lisaks koondamistele 
vähendab nii politsei kui 
päästetöötajate reageeri-
misvõimet ka järjekordne 
aktsiisitõus.

Analüüsides järgmise 
aasta eelarvet, siis näe-
me, et politsei personali-
kulu väheneb 180 miljoni 
krooni võrra. See tähen-
dab seda, et kui palga-
tingimused jäävad keh-
tima, siis peaks politsei-
nike arvu vähemalt 360 
võrra vähendama. Laias 
laastus tähendaks see nt 
Lääne Politseiprefektuuri 
sulgemist ehk kuues maa-
konnas ei oleks enam po-
litseivormi kandvaid isi-
kuid.

Riigi langevast pääste-
teenuse võimekusest an-
navad märku kasvõi Saa-
remaal loodud MTÜ-d, 
mis tegelevad päästetöö-
dega, võttes seeläbi üle 
funktsioone, mida riik 
täita ei suuda. Siinkohal 
võib siseministrile, kes ei 
suuda seista päästetööta-
jate ja ka teiste sisetur-
valisust tagavate amet-
nike kaitsel, tuua eesku-
juks ka Juminda poolsaa-
rel tegutsevatest isealga-
tuslikest patrullidest, kes 
tagavad kodukoha turva-
lisust.

Kriitiline on ka pääs-
tetöötajate olukord. Sise-
ministeeriumi 2010. aas-
ta eelarves nähakse pääs-
teametile ette personali-
kulude vähendamist 22,8 
miljoni krooni võrra, mis 
võib tähendada ligi 110 
päästja koondamist.

Keskerakonna frakt-
sioon esitas 2009. aas-
ta riigieelarve seaduse 
muutmise teisele lugemi-
sele muudatusettepane-
ku, kuna praeguses kee-
rulises majandusolukor-
ras ei ole arukas kulutada 
86 miljonit krooni ener-
giasäästu programmide-
le, vaid olulisem on taga-
da riigi siseturvalisus.

Küsimus ongi valitsus-
koalitsiooni prioriteeti-
des. Kas inimeste turvali-
sus kaalub üles vähemus-
valitsuse soovi olla ro-
heliste häältega iga hin-
na eest võimul. Või peaks 
koalitsiooni erakonnad 
mõtlema sellele, millise 
kindlusega saadame täna 
kooli oma lähedased, kas 
me saame olla kindlad, et 
neid ei ohusta kurika- või 
pommimees. Kas me saa-
me olla kindlad, et koju 
naastes on see alles?

Päästjad vs tükike roheliste 
energia-agentuurist

Paljudes kohtades 
pole ammu enam 
ei kultuurimaja, ei 
lasteaeda. Alles 
hiljuti käis katk 
üle postimajadest 
ja endistest 
sidekontoritest. 
Kui nüüd ka 
gümnaasiumid 
kaovad, siis ongi 
kõik.

RIIGIKOGUS Uued kärped muudavad elu keerulisemaks

Valguta lasteaed-alg-
koolis õpetatakse kasuta-
ma ID-kaarti, Mobiili ID-
d ja e-teenuseid. Esime-
ne koolitus toimus 25. no-
vembril ja järgmine tuleb 
9. detsembril kell 17.

Inimeste tasuta koolita-
miseks annab võimaluse 
üle-eestiline projekt “Ole 

kaasas!”. Tegemist on ühe-
päevaste koolitustega, mis 
kestavad neli tundi. Osa-
leda võib ka täiendkooli-
tusel, kus õpitakse interne-
tis e-teenuste abil oma iga-
päevatoimetusi turvaliselt 
kasutama.

Valguta koolitustel õpi-
takse ID-kaardi elektrooni-

list kasutamist ja digitaal-
allkirja andmist, tutvus-
tatakse e-teenuseid ja Mo-
biil-IDd. Täiendkoolituse-
le tuleb igal osalejal kind-
lasti kaasa võtta oma ID-
kaart ning selle elektrooni-
liseks kasutamiseks vajali-
kud koodid PIN1 ja PIN2.

Koolitustele on oodatud 

igas vanuses osalejad. Õp-
perühmad on väiksed, mis-
tõttu on koolitajal võimalik 
igaüht personaalselt nõus-
tada ja kõigile tekkivatele 
küsimustele vastata. 

EPP

Arvutikoolitus Valgutas
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Kokkuvõtete tegemise aeg

Endine Eesti mitme-
kordne meister ilu-
võimlemises, treener 
Tatjana Joosep näeb 
kasvandikes oma 
töö jätkajaid. 30. no-
vembril peab ta oma 
esimest juubelit.

Milvi Kapaun

Kuna võimlemisega 
alustasid?

Alustasin viieaastaselt 
iluuisutamisega. Juhtus nii, 
et minu esimene treener 
Anu Simson nägi mind ui-
sutrennis ja pakkus võima-
lust tulla üle iluvõimlemis-
se. Olin esialgu väga nör-
dinud. Olin juba neli aastat 
iluuisutamist teinud ja äkki 
mingisugune võimlemine, 
see ei sobinud minu plaani. 
Ometi jäin võimlemistrenni 
pidama ja tegelesin sellega 
üksteist aastat.

Olid aastaid ka Eesti 
koondise liige?

Pärast 7. klassi sain 
koondisse. Esimene võist-
lus oli üleliiduline kooli-
noorte spartakiaad, olin siis 
14-aastane. Eesti koondises 
olin 1980. aastani, ülikooli 
viimasel kursusel lõpetasin 
sportlasekarjääri, tegelesin 
siis naisvõimlemisega.

Oled kolmekord-
ne Eesti karikavõitja 
ja kolmekordne Kale-
vi meister, mitmekord-
ne Eesti meister ük-
sikalades ja neli aas-
tat teine Eesti meistri-
võistlustel mitmevõist-
luses. 1979. aastal ni-
metati sind aasta pa-
rimaks iluvõimlejaks. 
Milline medal jäi püüd-
matuks?

No see esimene koht mit-
mevõistluses! Neli aastat 
järjest teine koht – nagu 
nõiaring minu jaoks. Võit-
jad olid alati erinevad. Kõi-
ge napimalt kaotasin Ees-
ti meistrivõistlustel ükskord 
0,05 punktiga. Neli ala võit-
sin ära, üks vedas alt.

Kuidas pealinna pii-
gast Elva elanik sai?

Tahtsin nii väga Tallin-
nas treeneritööd teha! Aga 
pere loomine tõi Elvasse. 
Ülikooli lõpul sain kaks dip-
lomit korraga – lõpetasin 
kehakultuuri teaduskonna 
ja abiellusin. Tööle suunati 
mind Tallinnasse, olin Kali-
nini rajooni spordikoolis ilu-
võimlemistreener. Tahtsingi 
Tallinnasse jääda, aga abi-
kaasa Mihkel Joosep on El-
vast pärit. Tema oli pidevalt 
võistlustel ja laagrites, meil 
oli nagu külalisabielu. Pere-
le oli täiendust oodata, koli-
sin Elvasse. Pealinnast väi-
kelinna, kus kell kuus on ju-
ba poed kinni ja linn on na-
gu välja surnud – kontrast 
oli väga suur. Sellega andis 
harjuda. Elasime Käärdi ale-
vikus, kus Mihklil oli suur-
meistri tiitli puhul Elva sov-
hoosilt saadud korter.

Elvas tuli leppida ke-
halise kasvatuse õpe-
taja ametiga?

Unistasin, et minust saab 
iluvõimlemistreener, aga 
Elvas ei leidnud selleks kan-
depinda. Spordikoolis olid 

oma tugevad alad välja ku-
junenud. Oli mõttetu ava-
da iluvõimlemisosakond 
tühja koha peale. Iluvõim-
lemistreeningud toimusid 
tol ajal klaveri saatel, oli va-
ja klaverit ja klaverimängi-
jat... Pöördusin gümnaasiu-
mi direktori Nammi poo-
le, kes mind hea meelega 
siia kooli tööle võttis. Mul-
le meeldib lastega tegeleda, 
õpetajatöö läbi laienes minu 
silmaring. Siin on tegemist 
mitme alaga, kandepind on 
palju laiem. Elvas on nii-
võrd head looduslikud tin-
gimused! Orienteerumise 
õppisin täiesti nullist oma 
kolleegi Helve kõrvalt. Va-
helduva eduga töötasin ke-
halise õpetajana ja kasvata-
sin oma neli poissi suureks. 
Treeneritööd alustasin, kui 
Airi mind oma spordiklubis-
se kutsus.

Elva võimlemisrüh-
mad on teinud tubli 
arengu?

Praegune vanem rühm 
Kullaketrajad on meil läbi 
aastate juba kolmas. Alus-
tasime nendega treeninguid 
koos Airiga, 23 tüdrukust on 
rühma jäänud kuus. Nende-
ga koos töötan seitsmes aas-
ta, võistlustel oleme käinud 
kolm aastat. Jõudsime Kale-
vi meistrivõistlustel kolman-
dale kohale, nopppisime eri-
auhindu võimlemisfestivali-
del, nüüd on käes karikavõit 
– see on tubli saavutus!

Kuhu edasi?
Unistame Airiga, et tüd-

rukud, kellega oleme nii 
palju aastaid juba tegele-
nud, jätkaksid meie tööd. 
Tulevad meile appi ja viivad 
edasi seda, mille meie käi-
ma lükkasime. Et nad jääk-
sid selle ala juurde.

Mis sulle sinu töös 
naudingut pakub?

Töö lastega. Siin on koos 
töö, vaev ja rõõm. Laste 
õpetamine, oma kogemuste 
edasi andmine, see on mi-
nu jaoks tähtis, tunnen sel-
les oma kutsumust.

Kes oleksid, kui si-
nust poleks pedagoog 

saanud?
Olen loominguline tüüp. 

Lapsepõlves õpetas kuns-
tikooli lõpetanud isa mulle 
joonistamist. Elukutselt ta 
küll kunstnik polnud, kuid 
oli seda hingelt. Emalt on 
mul õpetaja iseloom. Olude 
sunnil ei saanud minu vane-
mad aga kahjuks oma lem-
mikalal töötada.

Mulle meeldib väga ka 
meditsiin. On isegi kahju, et 
pärast kehakultuuri lõpeta-
mist ei läinud edasi spordi-
meditsiini õppima. Arvan, 
et oleksin meditsiinis suu-
repäraselt ka hakkama saa-
nud.

Mis mõtteid toob esi-
mene juubel?

Mulle tundub, et ter-
ve see aasta on olnud nagu 
mingi kokkuvõtete tegemise 
aeg. Koolis on selline aeg, et 
mõned kolleegid lõpetavad 
oma töö, teised alles alusta-
vad. Mina olen keskteel. Ka 
teiste ainete õpetajad – kui 
palju on noori juurde tulnud 
ja vanad lähevad eest ära. 
Kuigi vanana ma ennast ei 
tunne, kaldun oma 24 töö-
aastaga endalegi ootama-
tult juba sinna vanade õpe-
tajate hulka.

Kui kaua mõtled töö-
tada?

Ei tahaks, et mind raud-
vanana kanderaamil võim-
last välja kantakse. Järk-jär-
gult astun kõrvale ja annan 
teed noortele, oma õpilas-
tele, kes tulevad minu ase-
mele ja jätkavad seda tööd. 
Tahan kõigepealt kasvatada 
endale mantlipärijad. Koolis 
töötan niikaua kui olen las-
tele ja koolile vajalik.

Mida eelolevatelt 
aastatelt ootad?

Meelerahu. Midagi on ju-
ba tehtud, midagi kogetud. 
Võin seda ka teistega jaga-
da. Nüüd on mul õigus tar-
gutada, anda nõu ja õpeta-
da. Minu jaoks on elus esi-
kohal pereasjad, siis töö. Nii 
on olnud ja jääb ka edaspi-
di. Lapselapsed juba kasva-
mas... Ees on toredad aas-
tad.

JUUBILAR Treener Tatjana Joosep

Iluvõimlemismeister Tatjana Joosep naudib kaunist ala 
ja pedagoogitööd. Foto: Milvi Kapaun

ELVA POSTIPOISS
252, 26.11.1999

 Elva linna kultuuri-
töötajad pidutsesid 
Sinilinnus. Kõigepealt 
esines kammerkoor 
Solenne, kes oli Tšeh-
himaal toimunud koo-
rifestivalilt toonud koju 
pronksdiplomi. Õhtu 
kõige suurema elamu-
se pakkus Voldemar 
Kuslap.

 Elva Perekeskus 
kutsub kõiki lapse-
vanemaid ja lastega 
töötavaid spetsialiste 
tasuta loengutele.

 Isamaaliidu Elva 
osakond tänab valijaid 
ja annab samas teada, 
et kahetseb oma osa-
lemist valimisliidu Elva 
moodustamisel.

 Esimesel Eesti 
Rulluisu karikasarjal 
osales alates neljan-
dast etapist ka elvalane 
Meelis Lutter, kes sarja 
kokkuvõttes kogus viie 
etapiga 305 punkti. 
Sarja võitja Urmas 
Välbe kogus 500 
punkti.

 Abeli Ärikeskuse 
Minimarketis maksis 
500 grammine Tallinna 
hapukoor 8.90.

10 AASTAT

Gümnasistidest fo-
tograafiahuvilised, 
kelle hulgast mõ-
ned on kätt proovi-
nud ka kooli foto-
ringis, täiendasid 
oskusi.

Mare Nõmmik

Pühapäeval kogunesid 
noored fotograafid HKK-s 
Sinilind avatud töötuppa, 
kuhu tõi neid soov saa-
da uusi teadmisi ja nippe 
just pildistamise, mitte 
modelliks olemise kohta.

Noortele jagas õpetust 
Tartu Kõrgema Kunsti-
kooli galerii Noorus gale-
rist Eneli Luts, kes tegi ka 
lühikese ülevaate moefo-
tograafia arengust maail-
mas ning tutvustas selle 
sisulist poolt.

Töötada tuli õpilas-
tel paaris: kord tuli olla 
modell, kord fotograaf, 
et kogeda, kuidas on ol-
la modelli nahas ning hil-
jem mõista fotograafina, 
kui oluline on tunda mo-
delli. Fotograafi rollis oli-
jail tuli aidata modellil 
õiget poosi leida, otsusta-
da, kuhu modell ruumis 
pildistamise ajaks paigu-
tada ning kas ta peaks is-
tuma või seisma. Samal 
ajal tuli jälgida valguse 
langemist ning leida, mil-
lise nurga alt oleks mo-
delli kõige parem pildis-

tada. Kuna kvaliteetse tu-
lemuse kindlustab mitme 
valgusallika kasutamine, 
õpiti kasutama koos nii 
stuudio- kui fotoaparaa-
di välku.

Modellid pidid olema 
valmis koostööks foto-
graafiga võimalikult hea 
ja isikupärase pildi nimel. 
Eneli Lutsu sõnul on täh-
tis, et fotograaf enne pil-
distamist ja pildistamise 
ajal modelliga suhtleks ja 
teda tundma õpiks.

“Kui tänavalt astub fo-
tograafi juurde sisse võõ-
ras inimene, peab foto-
graaf 10-15 minutiga en-
dale selgeks tegema, mil-
list pilti see inimene en-
dast saada soovib,” rää-
kis Luts.

Kooli fotoringi juhen-
daja Liisi Rosenbergi sõ-
nul on 10-12 liikmeline 
fotoring tegutsenud alles 
paar kuud. Tööd alusta-
ti isikliku fotoaparaadi ja 
selle nüansside tundma-
õppimisega eeldusel, et 
pilte teeb ikka inimene, 
mitte kaamera. Algust on 
tehtud ka loodusfotode 
tegemisega ning õpitud 
valguse kasutamist.

“Tore on näha ja teada 
saada midagi uut,” hin-
das Rosenberg noorte-
le fotograafidele töötoas 
jagatud praktilisi koge-
musi.

Noored fotograafid 
õppisid pildistama modelli

Kas see pole veider, et 
Elva koolist pole viimase 
100 aasta jooksul ilmu-
nud ühtki raamatut?

Just see on põhjus, 
miks tiksub päris mitme 
inimese peas mõte – an-
da Elva kooli suureks juu-
beliks välja üks mõnus 
raamat.

Kui suur, kui paks, kui 
värviline – seda ei tea tä-
na täpselt veel keegi.

Küll võib juba praegu 
öelda, et see ei tohi tulla 
igav ja hall, raamat ainult 
raamatu pärast. Kindlasti 
on see kombinatsioon pa-
berist ja uue meedia või-
malustest – häid lugu-
sid koguneb rohkem kui 
kaante vahele mahub.

Kellest või millest ta-
hame kirjutada? Ees-
kätt neist, kes Elvast tuu-

le tiibadesse saanud ning 
on parema Elva, parema 
Eesti ning miks mitte ka 
maailma jaoks päris pal-
ju ära teinud. Selliseid 
inimesi on meil õnneks 
omajagu – nii spordis, 
äris, kultuuris kui teadu-
ses ja poliitikas.

Kui oma klassist/len-
nust selliseid vahvaid 
inimesi meenub, kel-
lest võiks raamatusse 
loo kirjutada, saatke te-
ma nimi meili-aadressile 
tiit@elvag.edu.ee. Seda 
parem see raamat tuleb.

Aga need on alles esi-
mesed mõtted. Kui on 
ideid ja soovi kaasa lüüa, 
andke julgesti teada.

Taivo Paju, 
vilistlane

Elva kool 100

Eneli Luts selgitab noortele fotograafidele, mida 
tuleb modelli pildistamisel silmas pidada. Foto: Mare 
Nõmmik
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Kaks hõbedakohta 
saalijalgpallis

Eelmisel nädalavahetu-
sel Lähte spordihallis toi-
munud noorte saalijalg-
palliturniirilt Premium 
Cup toodi Elvasse läbi ae-
gade esimesed medaliko-
had. Võistlustules oli kaks 
Elva jalgpalliklubi noorte-
esindust. Laupäeval saa-
vutasid 2001.a poisid Pre-
mium Cupil teise koha. 
Võitis JK Narva Trans. El-
va meeskonnas mängisid 
Karl Kruus, Marcus Lam-
pe, Hendrik Aaliste, Robin 

Paring, Robin Kors, Oliver 
Kiho ja Raido Laan. Vära-
vad lõid Karl Kruus (4), Ro-
bin Paring (5, üks omavä-
rav), Robin Kors (4, üks 
omavärav), Karl Tamme-
org. Võistkonna parimaks 
mängijaks nimetati Hend-
rik Aaliste, turniiri vanu-
seklassi parim väravavaht 
oli Karl Tammeorg. Poisse 
treenib Kristjan Moorast.

Edu saatis ka 1998.a 
poisse, kes saavutasid pü-
hapäeval Premium Cupil 

hinnalise teise koha. Või-
tis FK Super Nova Lätist. 
Elva meeskonnas mängi-
sid Christopher Toom, Karl 
Kimmel, Karel Sarv, Laur 
Tammeorg, Tarvo Timm, 
Oliver Kütt, Mait Käos, Ar-
nold Sumberg, Kristjan 
Vent ja Roland Liinar. Vä-
ravad lõid Tarvo Timm (3), 
Karel Sarv (2), Karl Kim-
mel, Laur Tammeorg, Ro-
land Liinar.

Turniiri parimaks vära-
vavahiks oli Christopher 

Toom. Võistkonna parim 
mängija oli Roland Liinar. 
Treenerid on Laur Nurme, 
Kristjan Moorast.

1995.a poisid osalesid 
samal ajal aasta vanema-
te poiste turniiril Warrior 
Cup Valgas, kus võiduarvet 
kahjuks avada ei suudetud, 
tulemuseks kaheksas koht.

Marek Naaris, 
Elva jalgpalliklubi tegevjuht

Teise koha karika võitnud FC Elva 2001. aasta poiste võistkond tagareas vasakult Marcus Lampe, Karl Kruus, tree-
ner Kristjan Moorast, Hendrik Aaliste, Robin Paring, esireas Robin Kors, Oliver Kiho, Karl Tammeorg, Raido Laan. 
Foto: erakogu

TORUTÖÖD
Water Ser paigaldab torusid Tähe tänavas.

30. november – 6. detsember
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Ostan vanavara portkaardist 
mööblini, kulda ja hõbedat. 504 
5909

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa puitbrikett, kütteklots. 
Vedu tasuta. 528 9398

Müüa kuivi kütteklotse. 40L 27.- 
Vedu tasuta. 501 0753

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Müüa pikad ja tükeldatud küt-
tepinnud. 5399 9140

Müüa tükeldatud kase kütte-
pinnud koos veoga. 501 0361

Küttepuu (kuiv lepp). 513 2927

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

Ehitusprahi äravedu (kodutehni-
ka). 513 2927

Keevitustööd, ka sumbutajad. 
521 2470

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Elektritööd, koduautomaatika, 
san-tehnilised tööd, õhk-soojus-
pumpade müük ja paigaldus. 
www.mano.ee Tel. 520 8970

Soovin osta elamukrun-
ti Elvas al. 1000 m² hinnaga 
kuni 200 000 kr. 5629 6506; 
erki@energiajaehitus.ee

Üürile anda 2-toaline keskkütte-
ga korter Elvas. 745 7218

Üürile anda 2-toal. mugavuste-
ga korter Nõos. 5347 6269

Üürile anda 2-toal. keskk. korter 
(uus, läbi kahe korruse) Elvas. 
503 2954

Üürile anda 4-toaline mug. krt. 
Rõngus. Tel. 529 1558

Võtame üürile garaaži Elvas. 
Tel. 520 8970

Müüa renoveeritud 3-toaline 
korter Elvas Kirde 1A. Täiendav 
info mob. 529 2508. fotod: City24 
ID: 623731

Müüa 4-toal krt Tartu, Kaunase 
pst 12. Hind 700 000.- Info 5345 
6498

Müüa kinnistud Tartumaa, Nõo 
alevik, Männiku 1-3; 5-14 Hind al 
25kr/m².-. Info 5345 6498

28. november kell 14 toimub 
Eesti Rahva Muuseumi näituse-
majas (Kuperjanovi 9) Tartumaa 
Muuseumi sügisese mõisaloen-
gusarja 3. loeng teemal “Joala 
mõis läbi aegade”. Lektoriks on 
Tartu Ülikooli ajaloomagistrant 
Märt Uustalu. Loeng on tasuta 
ning oodatud on kõik huvilised.

Elvas elanud näitle-
ja, kultuuritegelase 
ja kirjamehe Leopold 
Hanseni sünnist möö-
dus 27. novembril 130 
aastat.

Milvi Kapaun

Leopold-Ottomar Han-
sen sündis 27. novemb-
ril 1879. aastal Tartumaal, 
Laiuse vallas, Imavere kü-
las. Esimeseks tõsisemaks 
tööks oli tulevasel näitle-
jal 12-aastaselt alanud kar-
japoisipõlv. Kaheksa-aasta-
selt Piiblit veerides lugemi-
se selgeks saanud Hanseni 
haridustee piirdus 16-aasta-
sena Uderna külakoolis ühe 
koolitalvega.

Pere vaesuse tõttu tuli 
alustada elatise teenimist. 
Esialgu õpipoisina Tartu 
klaverivabrikus, hiljem töö-
lisena Peterburi klaverivab-
rikus. Eesti kutselise teatri 
hälli juures olnud näitleja ja 
seltsitegelane alustas teatri-
teed 1899. aastal koorilaul-
jana August Wiera näite-
trupis. Aastatel 1903-1905 
Riias Eesti Seltsis näitleja-
na ja näitejuhina ametis ol-
nud Hansenist sai Vanemui-
se näitleja taas 1906. aastal. 
Realistliku mängustiiliga 
karakternäitleja tuntumad 
osatäitmised olid Pliuhkam 
Oskar Lutsu “Kapsapeas” , 
Piibeleht E. Vilde “Pisuhän-
nas”, Julk-Jüri “Kevades” 
kõrvuti Mari Möldre Toot-
siga. 1920ndatel aastatel te-
gutses ta Vanemuises ka la-
vastajana.

Loodus polnud Leopold 
Hanseni küll pikkusega õn-
nistanud (pikkust 1.60), 
kuid hea karakternäitlejana 
valdas ta suurepäraselt rolli-
de suureksmängimise kuns-
ti. Oskar Lutsu debüütnäi-
dendi “Kapsapea” esieten-
dusel olevat autor päris ära 
kohkunud, nähes, missugu-
seks tema mehemürakaks 
kirjutatud Pliuhkam oli la-
val muutunud. Hansen tun-
nistas hiljem ka ise, et oli 
ennast Pliuhkamina natu-
ke kõhedalt tundnud. Pub-
lik võttis aga etenduse väga 
hästi vastu ning esietendu-
sele järgnenud peol polnud 
ka autor peaosalise kiitmi-
sega kitsi.

Noor pensionär
Aktiivse kultuuritegela-

sena ei jäänud Hansen kõr-
vale ülemaalisest ega ka ko-
halikust seltsielust. 1902. 
aastal näidendite kirjutami-
sega alustanud Hansen te-
gutses mitmetes näitemän-
guseltsides, sealhulgas ka 
kodulinnas näitejuhina, kus 
tõi lavale omakirjutatud la-
vatükke – “Uus Kain” Val-
gas, “Abielurikkuja” Riias 
Imanta eesti seltsis jt.

1906. aasta kevadel Va-
nemuise segastel aega-
del asutas ta oma näitetru-
pi (Amalie Konsa, Alfred 
Kalm jt.), mille esietendus 
D`Emery “Marianne” män-
giti Elvas.

Näitlejakarjääri Vane-
muises katkestas Tallinna 
Draamateatrist direktori-
ametisse kutsutud moder-
nist Voldemar Mettus, kes 
48-aastase publikulemmi-
ku pensionile saatis. Üdini 

realistlikuks näitlejaks koo-
litatud näitleja Vanemui-
se kaasaegse teatrisuunaga 
kaasa minna ei suutnud.

Külalislahke kodu
Sundpensionäriks haka-

nud Hansen pühendus oma 
kodu loomisele Elvas. Soise 
Kraavi oja kaldale kerkinud 
kodumaja kõrvale ehitas ta 
Arbi järve ääärde veel poo-
leteise-korruselise hoone, 
mis oli külalislahkelt ava-
tud näitlejatele-sõpradele 
ning linna noortele seltsite-
gevuseks. Maja oli suviti su-
vitajate päralt, kevadest sü-
giseni aga toonase Ühenda-
tud Eesti Noorsoo Ühingu 
(ÜENÜ) Elva osakonna kä-
sutuses. Noored õppisid ka 
operette, maha mängiti Im-
re Kalmani “Mariza”.

Ehitustöödel ja järve kal-
da kujundamisel suplusko-
haks kasutas ettevõtlik näit-
leja ka kolleegidest suvitaja-
te tõhusat abi. Alevirahvas 
ei osanud arvatagi, kuivõrd 
tähtsad härrasmehed Arbi 
järve kõrkjais rabistavad ja 
kopsivad. Tööde järelvaata-
ja ja materjalide muretse-
ja Leopold Hansen meenu-
tas oma suvilistele alatasa, 

et töö vabas õhus on parim 
ravi ja veel parem puhkus. 
Pealesunnitud pensioniaeg 
kulus ka Arbi järve alevi-
poolsele kaldale rajatud nel-
ja kalatiigi ja nende asukate 
hooldamiseks.

Arbi järve ääres asunud 
kodu hävis 1944. aastal sõ-
jatules. Uue maja ehitamist 
praegusele Vaikne tänav 10 
krundile alustas 68-aasta-
ne näitleja koos 90-aastase 
emaga kolm aastat hiljem.

Aktiivne linnakodanik
Kodulinnas populaarne 

kultuuritegelane lõi aktiiv-
selt kaasa ka linnaelu tege-
mistes. See, et männilinna 
vahel tihti pasteldes patsee-
rinud linnavolikogu liige ja 
majaomanik koorekihi põ-
lastuse ja väikelinna veidri-
ku kuulsuse teenis, ei paist-
nud muhedat elvalast sugu-
gi häirivat. Hansen oli vo-
linikuks komisjonides, vo-
likogu juhataja abi ja met-
sade revident. Paljud Elva 
alleed ja haljasalad on ra-
jatud Hanseni algatusel. 
Neist tuntuim on Kesk täna-
valt Arbi järve äärde kulgev 
pärnaallee. Tema idee oli ka 
Pulga ojale paisjärve ehita-

mine. Koduloo- ja loodus-
huvilisena tegutses ta kodu-
uurimisega ning kuulus loo-
duskaitseseltsi.

Elva koduloomuuseumis 
oli tal õiendamist kogu aeg.

“Hansen tegeles paljude 
asjadega. Mis aga linnas lii-
kus, seal oli ta hakkamas,” 
meenutab endine muuseu-
mitöötaja Silvi Pähkel. “Te-
gutses 80aastasenagi kodu-
uurimise toimkonnas. Hom-
mikuti, kui meie muuseumi 
tööle jõudsime, tuli Hansen 
juba metsast kaasavõetud 
keppi keerutades igahom-
mikuselt Peedu-jalutuskäi-
gult. Ta oli kõva matkaja, 
omal ajal käis Tartusse töö-
le ka jalgsi.”

Leopold Hanseni 
nimeline auhind

Näitlejakarjääri jooksul 
enam kui kolmesajas osas 
mänginud Hansen tähis-
tas 1959. aastal Vanemui-
ses oma viimast juubelit – 
80. sünnipäeva ja 60 aastast 
lavategevust omalavastatud 
A. Tšehhovi näidendiga “Ko-
simine”, kus mängis ka pea-
osa. Viis aastat hiljem pidas 
näitleja taas juubeli tähista-
mise plaane, kuid kahjuks 

jäi see toimumata.
Leopold Hansen suri 15. 

veebruaril 1964. aastal. 
Kümme aastat hiljem asuta-
ti tema kodumajja (Vaikne 
tn 10) muuseum, kus eks-
poneeritakse kultuuritege-
lase eluruume ja tutvusta-
takse tema tegevust nii näit-
leja, kirjamehe kui kultuuri-
tegelasena.

Isa mälestuse alalhoiuks 
pärandas Leopold Hanse-
ni Saksamaal elanud tütar 
Margarita Tomsen (1910-
1998) testamendiga suure 
osa oma varast Tartumaa 
muuseumile ja Elva kiriku-
le.

Hanseni majamuuseu-
mis on teatrit teinud Sini-
linnu suveteatri näiteselts-
kond Raivo Adlase juhenda-
misel. 2005. aastal esime-
se Leopold Hanseni nimeli-
se auhinna pälvinud näite-
juht Raivo Adlas on seni ai-
nus, kes sellise tunnustuse 
saanud.

Artikli kirjutamisel on 
kasutatud Tartumaa muu-
seumi arhiivimaterjale ja 
Anneli Liivamägi 1994. aas-
tal valminud diplomitöö 
“Kirjanduslik Elva” mater-
jale.

130 aastat Leopold Hanseni sünnist
AUTASUD

 1936 Eesti Näitlejate Liidu teenete kuldrinnamärk
 1946 Eesti NSV teeneline kunstnik
 1957 Eesti NSV rahvakunstnik
 Tööpunalipu orden
 Elva kooli esimene aupioneer
 Elva linna esimene aukodanik

HANSENI ÜTLEMISI

 Laulust ja heast jutust ei saa kõht täis.
 Toetuda saab ainult sellele, mis vastu peab.
 Ära suurenda asjatult oma sõprade arvu.
 Tahad teada, mis on raha, siis proovi seda kelleltki 

laenata.
 Kui tahad, et kana muneks, ära põlga kaagutamist.
 Inimest teeb rahva esindajaks keel. Hoia siis teda ham-

maste taga ja kasuta targasti.
 Kena naer on parim lahendus halvale tülile.
 Raha ja tervist ei tohi asjata raisata.
 Tee tööd ja lõbutse – kuni elad.
 Kaunile vanadusele tuleb alus rajada nooruses.
 Varga südametunnistus ja sandi leivakott on sarnased 

– nendest puhub tuul läbi.
 Noorusel on lühike minevik, vanadusel aga lühike 

tulevik.

Leopold Hansen (vasakult teine) kodulävel Kraavi oja kaldal. Esiplaanil istub näitleja ema Marie, paadis on pere-
tuttavad. Foto: Tartumaa muuseumi arhiiv
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